
Ministra dopravy Mgr.  Martina Kupku, 
předsedu představenstva ČD Cargo Ing.
Tomáše Tótha, ředitele drážního úřadu 
doc.  Ing.  Ph.D.  Jiřího Koláře, za  České 
dráhy členku představenstva Mgr. Blanku 
Havelkovou a  další hosty tu 20. února 
2024 pořadatelé přivítali při příležitosti 
slavnostního otevření školicí místnosti 
s  novým kabinovým simulátorem, která 
se nachází nedaleko nádraží, v  budově 
Dopravního vzdělávacího institutu, a.s. 
(člen skupiny ČD, a.s.).   

Po  slavnostním zahájení zaznělo z  úst 
dodavatele: „To hlavní – co zařízení, které 
se uvádí do  provozu, přináší – je bez-
esporu bezpečnost“. Za ČD Cargo Tomáš 
Tóth řekl: „Je to první kabinový simulá-

tor pro potřeby železničních nákladních 
dopravců v České republice. Protože jsme 

se snažili každý rok bezpečnost zvýšit 

Jitka Habigerová           NA AKTUÁLNÍ TÉMA

Ministr Kupka přijel do České Třebové vlakem
Jak se Vám, pane ministře, cestovalo?
„Dost příjemně. Do  České Třebové jet jinak než vlakem se 
vlastně ani nesmí.“
Jaký je účel Vaší cesty a co očekáváte od České Třebové?
„Tohle je vlastně železniční velkoměsto České republiky 
a  jedeme sem s  konkrétním zadáním. Měli bychom uvést 
do provozu nový trenažér pro výuku strojvedoucích, zaškolení 
pro běžné ale i  mimořádné situace, ke  kterým na  dráze 
dochází, a já se sem také moc těším za studenty, kteří se věnují 
dopravě. Pro českou železnici a pro českou dopravu je právě 
příprava těch, kteří se do budoucna  budou o dráhy starat, jed-
na z klíčových věcí…“

Ústředí OSŽ se sešlo v  domě Bohe-
mika v Praze ve středu 21. února. Čer-
stvým tématem předcházejících dnů 
byla protestní akce zemědělců v pon-
dělí 19. února, kterou podpořilo před-
sednictvo ASO s vlastními požadavky 
a společně s ním také OSŽ, jako řádný 
člen Asociace samostatných odborů. 
Někteří členové OSŽ však mají pocit, 
že tato protestní akce byla pochybná 
a  spojena s  dezinformátory či pro-
kremelskou politikou. Po  široké dis-
kusi Ústředí OSŽ dospělo k  závěru, 
že rozhodnutí o  podpoře protestní 
akce zemědělců bylo správné. Je však 
pravda, že se na akci bez pozvání bo-
hužel dostavili také lidé s označením 
různých subjektů, které nemají s  or-
ganizátory protestů nic společného. 

V  druhé části jednání dostali pro-
stor předsedové podnikových výbo-
rů. Předseda PV OSŽ při ČD Štěpán 
Lev zmínil, že se u ČD řeší u zaměst-
nanců špatně nebo vůbec nastavené 
kvalifikace v  osobním ohodnoce-
ní. Na  jejich odstranění se pracuje 
a  všechny nesrovnalosti se zaměst-
navateli nahlašují. Radek Nekola, 
předseda PV OSŽ při ČD Cargo, krátce 
poskytl informace z jednání PV, které 
proběhlo 8. února. Dále informoval 
přítomné, že u společnosti ČD Cargo 
je již jasné, na jaké konkrétní aktivity 
je možné čerpat částky ze sociálního 
fondu a  sportovní akce. Za  Správu 
železnic vystoupil předseda podni-
kového výboru Petr Štěpánek – zatím 
se nepodařilo přesvědčit odborovou 
organizaci ADP, aby ustoupila z  ně-
kterých požadavků a  přidala svůj 
podpis na smlouvu o čerpání z FKSP. 

Ústředí plně podporuje postoj členů 
OSŽ u  Správy železnic ve  vyjedná-
vání v  této záležitosti. Předsedkyně 
Nedrážního republikového výboru 
Bc.  Renata Dousková informovala o 
probíhajících aktivech u  Dopravního 
zdravotnictví k podepsanému dodat-
ku PKS na  letošní rok. U  společnosti 
CZ LOKO je stejně jako vloni pode-
psaná kolektivní smlouva na  tento 
rok, a  dochází k  navýšení mzdy. Stá-
le přetrvává problém s  podepsáním 
kolektivní smlouvy u  společnosti 
Wagon Lostr. 

Závěrem jednání byly ještě dopl-
něny informace k  dotazu ohledně 
připravovaného spuštění elektronic-
kého členského průkazu OSŽ, který 
by měl usnadnit a  zrychlit přístup 
ke  službám či benefitům, které OSŽ 
svým členům nabízí.

Podnikový výbor OSŽ Správy že-
leznic se na  svém jednání 22. února 
2024 zabýval mimo jiné neutěšenou 
situací týkající se podoby Zásad pro 
tvorbu Fondu kulturních a sociálních 
potřeb (FKSP). Jak vyplynulo z jedná-
ní odborových centrál (OC) na  jed-
nání se zaměstnavatelem (20. února 
2024), Aliance drážního provozu 
(ADP) navrhuje neposkytovat 27 mil. 
Kč určených jako příspěvek na rekre-
aci a TDM, ale tuto částku rovnoměr-
ně rozdělit mezi zaměstnance, (tj. 
cca 1 500 Kč na zaměstnance). Žádná 
z dalších OC ani zaměstnavatel s tím-
to návrhem nesouhlasí. Aktuálně tak 
trvá stav, kdy zaměstnavatel a  osm 
odborových centrál Zásady pode-
psalo a  zástupci ADP se k  podpisu 
nepřipojili. Podle vyjádření vedení 

PV OSŽ Správy železnic tím bohužel 
došlo k  situaci, kdy jedna odborová 
centrála, která zastupuje 2,8 % za-
městnanců Správy železnic, zablo-
kuje možnost čerpání všem téměř 
17 000 zaměstnancům Správy želez-
nic. Některé příspěvky z FKSP přitom 
již nepůjdou zpětně vyplatit (např. 
pracovní výročí). Potom ti zaměst-
nanci Správy železnic, kteří o  různé 
benefity přijdou by se měli se svými 
požadavky obrátit na  „spravedlivé“ 
vedení ADP, uvádí se ve  stanovisku 
vedení PV OSŽ Správy železnic.

Republiková rada seniorů OSŽ 
se sešla k jednání ve čtvrtek 22. úno-
ra 2024. V  úvodu proběhla kontrola 
usnesení z  minulého jednání, při-
čemž bylo mj. konstatováno, že čle-
nové rady věnovali každý 100,- Kč 
na Podpůrný fond OSŽ. 

Prvním hostem jednání byl ve-
doucí Mezinárodního oddělení OSŽ 
Ondřej Šmehlík, který členy Rady 
seznámil s  nabídkami pobytů v  re-
kreačních zařízeních OSŽ a požádal 
je, aby tuto výhodnou rekreaci pro-
pagovali i  mezi ostatními seniory 
ve  svých klubech. Hovořilo se také 
o přípravě VII. Sportovních her seni-
orů, předběžně plánovaných na ko-
nec srpna 2024 do areálu Lesní cha-
ty OSŽ v Kořenově. Ondřej Šmehlík 
připomenul, že financování této 
akce zatím není zcela jasné a  bude 

Z jednání vrcholných orgánů OSŽ
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Rozhodnutí o podpoře protestní 
akce zemědělců bylo správné

� Foto:�Marcel�Baláž

Odstoupit od Green Dealu! To byl 
hlavní důvod pondělní demonstrace 
zemědělců v Praze. Na Malostranském 
náměstí zazněl i požadavek na změnu 
politiky české vlády!
Demonstrující zemědělci po  předání dopisu ministru zemědělství Mar-
ku Výbornému s  požadavky zemědělců na  odstoupení České republiky 
od Green Dealu, které se uskutečnilo před budovou ministerstva země-
dělství na  pražském Těšnově, se v  poledních hodinách vydali směrem 
na Malou Stranu. Část z nich zamířila k Úřadu vlády ČR na nábřeží Edvar-
da Beneše s tím, že protestující zemědělci tam předali dopis obdobného 
znění, jako byl dopis ministru zemědělství.

Druhá, větší část zamířila na Malostranské náměstí, kde v odpoledních 
hodinách vystoupili organizátoři a mluvčí protestu českých produkčních 
zemědělců.

Musíme uvést, že k nejsledovanějším přirozeně patřilo vystoupení před-
sedy OS pracovníků zemědělství a výživy – Asociace svobodných odborů 
ČR (OSPZV-ASO ČR) Bohumíra Dufka, který poukázal na to, že premiér Petr 
Fiala (ODS) a ministr zemědělství Marek Výborný (KDU-ČSL) dehonestova-
li pondělní protest zemědělců v Praze. „Ani v hloubi duše jsem nevěřil, že 
může státní administrativa takovým způsobem využít demokracii pro-
ti nám,“ prohlásil Bohumír Dufek. „To, co předvádějí, je za hranou sluš-
nosti a slušného chování,“ dodal, čímž měl na mysli nevybíravou kam-
paň proti pondělnímu protestu zemědělců v  Praze, která se rozpoutala 
v  mainstreamových médiích, zejména v  České televizi. Předseda země-
dělských odborů zároveň odmítl tvrzení některých vládních představite-
lů, což s chutí opakovala mainstreamová média, že organizátoři této pro-
testní akce jsou „proruští trollové a dezoláti“.

Miroslav Svoboda
(Celý�článek�najdete�na www.odbory.info)�

www.odbory.info



nutná spoluúčast sportovců. O výši 
individuálního příspěvku každého 
účastníka her se v  současné době 
jedná. 

Pravidelný host jednání, předseda 
OSŽ Martin Malý, vysvětlil členům 
Rady situaci, která vznikla v průběhu 
demonstrace zemědělských svazů 
v  Praze 19. února, které se jako člen 
pořádající ASO zúčastnili i  odboráři 
OSŽ. Podle slov předsedy se na  pro-
bíhající demonstraci objevila skupina 
účastníků, kteří průběh demonstrace 

narušovali politickými a  jinými poža-
davky, naprosto nesouvisejícími s po-
žadavky demonstrantů.

Po odchodu hostů pokračovali čle-
nové RRS OSŽ v jednání diskusí, která 
se týkala zejména praktického vylou-
čení seniorů z příspěvků na sportov-
ní, kulturní a  jiné akce. Podle názorů 
členů RRS je tím ohrožena další čin-
nost Klubů seniorů, které nebudou 
mít dostatek prostředků na  konání 
svých setkání.

-RED-

V  souvislosti s  úsporným „vládním 
balíčkem“ jsou v současné době se-
nioři OSŽ připraveni o  příspěvky ze 
sociálního fondu a  FKSP, které se 
týkají například sportovní činnosti, 
společenských akcí, rekreace, spo-
lečných výletů, kulturních a  dalších 
podobných akcí. Jak tuto nepříjem-
nou skutečnost vnímají členové Klu-
bů seniorů a  vůbec všichni senioři, 
kteří se podobných akcí rádi zúčast-
ňovali?  

N e p o -
chybně je 
to pro ně 
velká rána. 
D o p a d 
v l á d n í h o 
balíčku se 
u  seniorů 
netýká jen 
d r a ž š í c h 
p o t ra v i n , 
e n e r g i í 
a  služeb, ale právě i  jejich volného 
času, který mnohdy trávili společně se 
svými kolegy díky akcím, pořádanými 
pro ně ze strany OSŽ, kam mnohdy 
celý život přispívali, a  i  dále v  rámci 
svých možností přispívají. Tyto pří-
spěvky však nemohou nahradit ztrá-
tu, která vznikla omezením a  prak-
ticky zrušením dotací na  tyto akce 
ze sociálních fondů. Kritika se obrací 
především proti vládě, která svůj 
úsporný balíček a  daňovou politiku 
mnohdy provádí naprosto nesmysl-
ně a neodborně. Vedení OSŽ má proti 
této praxi vlády logicky podložené 
výhrady, vláda je však k  připomín-
kám odborů hluchá. Ukazuje se, že 
společné vládnutí pěti stran není dob-
ré. Nikdo nemá zodpovědnost, musí 
se dělat ústupky a  výsledek vidíme. 
Zdražování, navyšování daní, energií, 
potravin, atd. Bohužel toto se nejvíce 
dotýká seniorů a rodin s dětmi.

Jak ze své zkušenosti vidíte další 
činnost Klubů seniorů?

Kluby seniorů a  senioři vůbec jsou 
v  nelehké situaci. Z  důchodu se moc 
ušetřit nedá, a  tak dotace ze strany 
odborů byly mnohdy jedinou mož-
ností, jak se senioři mohli zúčastňovat 
veřejného života. Je to otázka času, 
ale skutečně hrozí útlum činnosti 
v Klubech seniorů i na akcích, pořáda-
ných ze strany jednotlivých závodních 
výborů OSŽ. Pokud se změní v  příš-
tím roce vláda, která bude pro lidi 
vstřícnější, mohlo by se leccos změnit 
k  lepšímu.  Ale jak se jednou senioři 
uzavřou doma, jen těžko je budeme 
později přesvědčovat, aby se vrátili 
na  akce OSŽ. Tam jsou senioři zvyk-
lí se scházet a  nejsou přitom vůbec 
nároční. Dnes ale nemalý peníz stojí 
třeba pronájem místnosti, kde by se 
senioři mohli sejít, a  to bez dotací ze 
sociálních fondů nebude z  čeho za-
platit.

Je nějaká cesta ven z tohoto zača-
rovaného kruhu?

Předsedové klubů i  předsedové 
jednotlivých ZO OSŽ příliš možností 
nemají. Jednou z  cest by mohla být 
podpora ze strany měst, či velkých 
podniků, které určitě mají prostřed-
ky na podporu seniorů. Musí se však 
pro to něco udělat, peníze samy 
z  nebe nespadnou. Je samozřejmě 
otázkou, zda velké podniky budou 
podporovat seniory z jiných podniků 
(konkrétně drážní seniory), zkusit by 
se to však mělo. Solidarita je velká 
věc. Podobné možnosti jsou i  v  pří-
padě podpory ze strany měst a obcí. 
Je to však neprobádaná cesta a chce 
to odvahu a  trpělivost. Inspiraci by-
chom mohli hledat třeba v zahraničí, 
i  když tam mají tyto věci asi řešeny 
jinak.

Děkuji za odpovědi.
Miroslav Čáslavský

(uváděli jsme do  provozu před dvěma�
lety navigaci pro strojvedoucí, v loňském 
roce elektronické knihy normálií, dnes je 
to tento kabinový simulátor. Bezpečnost 
je velmi důležitá a snažíme se ji zlepšovat. 
Pro koho bude  simulátor určen? Pro naše 
kolegy, kteří se snaží získat oprávnění, 
neboli licenci, ale i  pro stávající strojve-
doucí. To, co budeme školit, se dá nazvat 
rutinním provozem na reálné síti v České 
republice. Zároveň budeme školit i  vy- 
sledované mimořádné situace, nebo 
mimořádné události na  České železnici, 
a také jízdu pod novým zabezpečovacím 
systémem ETCS (evropský vlakový za-
bezpečovací systém). Věřím, že 1 625 
strojvedoucím ČD Cargo přinášíme no-
vou úroveň vzdělávání. Děkuji doda-
vateli a  celému týmu ČD Cargo, který 
se bude o  implementaci starat, že jsme 
to zvládli ve  stanoveném čase, rozsahu 
a  za  předem definovaných finančních 
prostředků.“

Simulátor (za cca deset milionů korun) 
by měl zlepšit přípravu nových strojve-
doucích, ale též vodit  zkušené a vystavo-
vat je případným nestandardním situacím. 

Slova se ujal ministr dopravy a  řekl: 
„Velké poděkování za  to, že jednotlivé 
části skupiny dopravce Českých drah 
přijímají většinu odpovědnosti,  aby se 
na české železnici udržela vysoká úroveň 
bezpečnosti. Říká se: těžko na  cvičišti  
a  lehko na  bojišti. Ne, že by česká 
železniční síť byla jakýmsi bojištěm, 
ale předcházet, správně zareagovat, 
například třeba v kritické situaci, je jeden 
z  důležitých předpokladů, jak zvládat 
dopravu. Jsem rád, že jsou zde přítomni 
i  zástupci Federace strojvůdců, protože 
vnímám i tohle jako součást úzké spolu-
práce mezi našimi dopravci.“

Zdůraznil: „V  letošním roce máme 
hlavní téma spuštění tohoto moderního 
zařízení a je to také důležité pro zahájení 

ETCS – od  ledna příštího roku. V  tomto 
smyslu právě uvedení nového trenažéru 
znamená důležitou podmínku, aby-
chom to z  hlediska provozu zvládli co 
nejlépe.

Proto děkuji všem za  spolupráci, že 
toto zařízení přispěje k větší bezpečnosti 
na železnici.“

Ředitel Drážního úřadu Jiří Kolář také 
poděkoval společnosti ČD Cargo a mimo 
jiné řekl: „V České republice jsou tři simu-
látory, dva mají České dráhy.“

Mgr.  Havelková poděkovala Do-
pravnímu vzdělávacímu institutu, který si 
ČD Cargo zvolilo a  který bude simulátor, 
provozovat. 

Přítomní se dozvěděli, že byly vybrány 
reálné tratě, např. Bohumín–Hranice 
na  Moravě, Hranice na M.–Valašské 
Meziříčí, V.  Meziříčí–Frýdlant n. Ostravicí 
a další.

V prostoru Dopravního vzdělávacího 
institutu, před dveřmi do  místnosti 
školícího simulátoru, přestřihli pozvaní 
hosté slavnostně pásku a po úvodních 
a  informačních proslovech ministr 
Kupka vstoupil do  „kokpitu“ – míst-
nosti, kde trenažér simuloval i náklony 
kabiny a  síly při zrychlení. Trenažér si 
vyzkoušeli i další hosté a snad můžeme 
prozradit, že bez studia a  náročné 
přípravy by patřičnou zkouškou 
na  trenažéru mnohý z  přítomných  
neprošel.

Ministr dopravy v  České Třebové 
navštívil ještě plánované setkání se 
studenty VDA a  před odjezdem také 
dispečerský aparát – řízení provozu, kde 
byl proveden dispečerským pracovištem 
a krátce seznámen s problematikou řízení 
provozu nákladních vlaků.

A  protože jsme uváděli, že ministr 
Kupka přijel vlakem, doplňme ještě, že 
do  České Třebové dorazil první třídou, 
zpět do Prahy však použil třídu druhou.

Foto: autorka

PŘEDSTAVUJEME  OSOBNOSTI  TVÁŘE OSŽ

O současné problematice hovoříme s Aloisem Malým,
 místopředsedou Republikové rady seniorů OSŽ 

„KLUBY SENIORŮ 
– A SENIOŘI VŮBEC – 
JSOU V NELEHKÉ SITUACI!“  

 VLAKOVÁ TURISTICKÁ LINKA T4 
tzv.  „Oparenský expres“ dopravce 
AŽD Praha v  relaci Litoměřice horní 
nádraží–Chotiměř (v provozu od dub-
na 2020) byla v uplynulém roce 2023 
zavedena i  o  vánočních svátcích 
a na nový rok 2024 (ve dnech 23.–26. 
12., 30. 12.–1. 1.) v  rozsahu čtyř párů 
spojů denně. Tamními průvodčími 
bylo cestujícím zdarma nabízeno sva-
řené víno, či čaj. Zmiňovaná linka je 
mezi turisty směřujícími do překrásné 
krajiny Českého středohoří velmi oblí-
bená a  vedle bezdrátového připojení 
k internetu je zde prostor pro rozšíře-
nou přepravu jízdních kol a  dětských 
kočárků.

Na snímku ze dne 26. 12. 2023 je za-
chycen MOs 25536 vedený motorovou 
jednotkou 848.010 „RegioSprinter“ 
(Janička) před nechráněným přejez-
dem P 2069, nacházejícím se u  krajní 
výhybky č. 7 na lovosickém zhlaví do-
pravny Chotiměř. Tomáš Martínek

 V  LOŇSKÉM ROCE (27. 9. 2023) 
byla v  Chebu zprovozněna nová 
400 m dlouhá bezbariérová betonová 
lávka pro pěší a cyklisty (na snímku ze 
dne 7. 12. 2023), opatřená protisklu-
zovým povrchem a  monitorováná 
třemi kamerami, jež překlenuje tamní 
železniční stanici (43 kolejí) a  spojuje 
zdejší Riegrovu ulici s  městskou částí 
Švédský vrch. Původní kovová lávka 
v  tristním stavu byla uzavřena v  roce 
2016 a  o  dva roky později demonto-
vána, přičemž v roce 2020 bylo zapo-
čato se stavbou zmiňovaného nového 
přemostění v hodnotě 250 miliónů Kč. 
Po  krachu původního dodavatele ji 
po několikaměsíční odmlce (započato 
v říjnu 2022) dokončila firma Swietel-
sky Rail CZ. Tomáš Martínek

 V  RÁMCI STAVBY „Rekonstrukce 
nástupišť a zřízení bezbariérových pří-
stupů v žst. Lovosice“ se od 8. prosince 
loňského roku 2023 změnilo značení 
příjezdů a odjezdů vlaků. Nově se zde 
vizuálně a akusticky neoznamují čísla 
(rekonstruovaných) nástupišť, ale ná-
stupních hran vzestupně od výpravní 
budovy, o  čemž je informováno pro-
střednictvím staničního rozhlasu, elek-
tronických tabulí a cedulí. Nyní jsou již 
v provozu nástupištní hrany u kolejí 1, 
2, 5, 6, 7, 8 (na  posledních dvou zmi-
ňovaných probíhá křižování MOs vla-
ků linky U11 Česká Lípa–Postoloprty 
dne 20. 12. 2023). Správa železnic tuto 
změnu (schválenou v  březnu 2015 ří-
dícím výborem projektu) postupně re-
alizuje od roku 2019 ve všech železnič-
ních stanicích s ostrovními nástupišti.
 Tomáš Martínek

�PŘESNOST OSOBNÍCH VLAKŮ 
V ROCE 2023 BYLA U SBB 
92 PROCENT
(BERN) Osobní vlaky Švýcarských spol-
kových drah (SBB) dosáhly v  roce 2023 
opět vysoké úrovně přesnosti. Podle 
společnosti přijelo 92,5 % vlaků včas. To 
znamenalo, že byla zachována dobrá 
dochvilnost z  předchozího roku. Vlaky 
v německy mluvícím Švýcarsku byly nej-

přesnější. SBB však zatím není spokojena 
s hodnotami ve frankofonním Švýcarsku 
a Ticinu, tam je stále co zlepšovat.
Ve Švýcarsku je vlak považován za přesný, 
pokud dorazí do  stanice se zpožděním 
kratším než tři minuty. Pro srovnání: v Ně-
mecku jsou vlaky považovány za přesné, 
pokud dorazí do cíle s méně než šestimi-
nutovým zpožděním a ve Francii s méně 
než pětiminutovým zpožděním.

Podle informací SBB byl uplynulý rok 
náročný. Bylo zde 20 000 stavenišť a pro-
bíhalo 700 projektů rozšíření a renovace. 
Velký provozní dopad mělo také vykole-
jení nákladního vlaku v  Gotthardském 
základním tunelu. Podle SBB dosáhlo 
na přípoje ve stanicích celkem 98,7% ces-
tujících.�
� Z Bahnblockstelle připravil sh

Všimli jsme si

ZE SVĚTA

(Dokončení�ze str.�1)

Z jednání vrcholných orgánů OSŽ

� (Podrobnosti�na��www.osz.org)

 Ústředí OSŽ, PV OSŽ Správy železnic, Republiková rada seniorů OSŽ

Rozhodnutí o podpoře 
protestní akce zemědělců 
bylo správné

Interlaken, 
lok 480 s IC vlakem – 

březen 2016

Jitka Habigerová           

NA AKTUÁLNÍ TÉMA

Ministr Kupka přijel do České 
Třebové vlakem
(Dokončení�ze str.�1)



Skácené smrky v žst. Praha-Krč

SŽ a „péče“ o budovy

PRÁVNÍ PORADNA

V  traťovém  jízdním  řádu  071  městské  tratě 
Praha-Masarykovo  nádraží–Praha-Čakovice 
se  již  po  několikáté  objevuje,  že  bude  trať 
prodloužena  na  bývalou  vlečku  cukrovaru 
Čakovice, kde bude ve šturcu zřízena zastáv-
ka Praha-Čakovice, zámecký park. V roce 2019 
byla vlečka uvedena do provozuschopného 
stavu, ale ani při mé obchůzce 29. 1. 2024 ne-
bylo patrné, že by se začala stavět uvedená 
zastávka, není kopnuto ani v místě další nové 
zastávky  Praha-Čakovice,  severní  nástupiště. 
Také není zřízeno PZS přes hlavní silnici do cu-
korvaru, vyjma vytažených kabelových krků.

Cukrovaru  Čakovice  a  přilehlý  areál  patřil 
asi sto let,  do roku 1945 rakouskému podni-
kateli z rodu Schöller, po roce 1989 byl oka-
mžitě privatizován a nový vlastník ho  uzavřel, 
cukrovar Tereos TTD Dobrovice využívá pou-
ze dvě cukrovarská sila na uskladnění cukru 
vyrobeného  jinde,  vše  vozí  léta  kamiony, 
vlečku zrušil i v bývalém cukrovaru, nyní jen 
balírně cukru Mělník, pak ať se nikdo nediví 

jak vypadá provoz na silnicích.  Tereos se musí 
aspoň pochválit, že je to nyní jediný výrobce 
cukru v Čechách, kde vyrábí cukr v Dobrovi-
cích  a  Českém  Meziříčí,  kde  jsou  i  provozní 
vlečky.  Na  Moravě  zbyly  asi  čtyři  cukrovary. 
České a moravské země byly královstvím kva-
litních cukrovarů, po roce 1989 se 99 procent 
vinou české privatizace v režii ODS zmocnily 
vesměs  francouzské společnosti , které je až 
na uvedené výjimky uzavřely (ty naštěstí ne-
vlastnily)  a  mnohdy 
i vyhodily do povět-
ří (viz nejmodernější 
cukrovar  Hrochův 
Týnec).  Cukrovary 
byly  také  v  době 
kampaní  hlavním 
přepravcem  želez- 
nice. Zanikem cukro- 
varů  zanikla  i  ná-
kladiště  řepy  či  vy- 
kládky  řízků  pro  ži-

vočičnou  výrobu!  Ztráty  přeprav  jsou  nevy-
číslitelné. Je zajímavé, že ve Švýcarsku se vozí 
řepa po dráze  i nyní,  že?! V ČR  se  zpackaná 
privatizace  vydává  jako  „daň  za  svobodu“, 
kdyby se toto stalo na západě došlo by ke ge-
nerálním  stávkách  a  blokádám,  což  se  tam 
děje i nyní. Asi tak.

https://www.zucker.ch/
https://www.bahnonline.ch/…21/

� Martin�Kubík

Práce přesčas a její roční limit
Práce přesčas není v  pracovním po-
měru nic neobvyklého, aby se z ní ne-
stal jen tzv. strašák pro zaměstnance, 
kteří se kromě budování profesní ka-
riéry chtějí věnovat i rodině nebo vol-
nočasovým aktivitám, stanoví zákon 
č. 262/2006 Sb., zákoník práce, ve zně-
ní pozdějších předpisů (dále rovněž 
„ZP“) samozřejmě pravidla (např. li-
mit, nařizování, odměňování apod.) 
práce přesčas.

Definice přesčasové práce
Prací přesčas se podle ZP rozumí prá-
ce konaná zaměstnancem na  příkaz 
zaměstnavatele nebo s  jeho souhla-
sem nad stanovenou týdenní pracov-
ní dobu (nebo mimo rámec rozvrhu 
pracovních směn).

Práci přesčas je možné konat jen 
výjimečně. Zaměstnavatel ji může 
nařídit jen „z  vážných provozních 
důvodů“, a  to i  na  dobu nepřetržité-
ho odpočinku mezi dvěma směnami, 
popřípadě za  podmínek uvedených  
v § 91 odst. 2 až 4 ZP i na dny pracov-
ního klidu. Nařízená práce přesčas 
nesmí u  zaměstnance činit více než  
8 hodin v jednotlivých týdnech a 150 
hodin v kalendářním roce.

Práci přesčas nad rozsah uvedený 
v předchozím odstavci může zaměst-
navatel zadat jen na základě dohody 
se zaměstnancem.

U  zaměstnanců s  kratší pracov-
ní dobou je prací přesčas práce pře-
sahující stanovenou týdenní pracov-
ní dobu, těmto zaměstnancům není 
možné práci přesčas nařídit.

Prací přesčas není, napracovává-li 
zaměstnanec prací konanou nad sta-
novenou týdenní pracovní dobu pra-
covní volno, které mu zaměstnavatel 
poskytl na jeho žádost.

Za  dobu práce přesčas přísluší za-
městnanci mzda, na kterou mu vznik-
lo za  tuto dobu právo, a  příplatek 
nejméně ve  výši 25 % průměrného 
výdělku, pokud se zaměstnavatel se 
zaměstnancem nedohodli na poskyt-
nutí náhradního volna v rozsahu prá-
ce konané přesčas místo příplatku.

Dosažená mzda a příplatek ani ná-
hradní volno nepřísluší, je-li mzda 

sjednána již s přihlédnutím k případ-
né práci přesčas (to lze učinit zejmé-
na v pracovní smlouvě, nejvýše však 
v rozsahu 150 hodin práce přesčas 
za  kalendářní rok, u  vedoucích za-
městnanců je hranice 416 hodin roč-
ně).

Limity pro práci přesčas
Práci přesčas může zaměstnavatel na-
řídit jen „z vážných provozních důvo-
dů“, maximálně na osm hodin týdně  
a do limitu 150 hodin za rok. Do roč-
ního limitu se nepočítají přesčasy, 
za  které bylo poskytnuto náhradní 
volno.

Nad uvedený limit pak lze praco-
vat přesčas jen tehdy, když s  tím za-
městnanec souhlasí. Ani   v  takovém 
případě to ale nesmí přesáhnout osm 
hodin týdně - tentokrát už se ale li-
mit nepočítá pro každý týden zvlášť, 
ale jako průměr za  určité období. To 
může činit nejvýše 26 týdnů po sobě 
jdoucích – pouze v kolektivní smlou-
vě lze toto období prodloužit na  52 
týdnů.

Za rok tedy nesmí přesčasová prá-
ce překročit 416 hodin. Ani do  to-
hoto limitu se nepočítají přesčasy, 
za  které bylo poskytnuto náhradní 
volno.

Speciální úpravu stanoví ZP pro 
zdravotnictví. Parlament České re-
publiky dne 12. 9. 2023 schválil zákon 
č. 281 zákon, kterým se mění zá-
kon č. 262/2006 Sb., zákoník práce, 
ve znění pozdějších předpisů, a ně-
které další zákony.

Úprava se mj. dotkla i § 93a ZP Další 
dohodnutá práce přesčas ve zdravot-
nictví. Další dohodnutou prací přes-
čas ve  zdravotnictví (dále jen „další 
dohodnutá práce přesčas“) se rozu-
mí práce v nepřetržitém provozu spo-
jená s poskytováním zdravotních slu-
žeb poskytovatelem lůžkové péče 
nebo poskytovatelem zdravotnické 
záchranné služby.

Další dohodnutá práce přesčas za-
městnanců ve  zdravotnictví je prá-
ce konaná nad rozsah uvedený v  § 
93 odst. 4 a nesmí přesáhnout v prů-
měru 8 hodin týdně a  v  případě za-

městnanců zdravotnické záchran-
né služby v  průměru 12 hodin týdně 
v období, které může činit nejvýše 26 
týdnů po sobě jdoucích; jen kolektiv-
ní smlouva může toto období vyme-
zit na nejvýše 52 týdnů po sobě jdou-
cích.

Touto úpravou ZP dochází k  na-
výšení celkovému limitu práce přes-
čas pro zaměstnance ve zdravotnictví 
na 832 hodin (416 hodin § 93 odst. 4 + 
416 hodin § 93a).

Změny od roku 2012
Odměnu za  práci přesčas je od   
1. 1.  2012 možné zahrnout do „běžné“ 
mzdy, zaměstnanec už za  ni nemusí 
dostat speciální 25 % příplatek nebo 
náhradní volno. Možnost sjednávat 
mzdu už s  ohledem na  práci přesčas 
přinesla novela ZP.

Podmínkou však je, že se na  tako-
vém řešení firma se zaměstnancem 
výslovně dohodla. Zákonem stanove-
ná hodinová odměna ve  výši nejmé-
ně 25 % mzdy (nebo náhradní volno)     
v takovém případě náleží běžným za-
městnancům až nad rámec limitu 150 
hodin. Ten lze překročit jen s  jejich 
souhlasem.

U vedoucích pracovníků se pak do-
savadní limit zvýšil. Mohou si dohod-
nout, že odměna za  práci přesčas je 
zahrnuta do  mzdy až do  hranice 416 
hodin ročně.

V letech 2007 až 2012 přitom plati-
lo, že přesčasovou práci bylo možné 
zahrnout do  „paušálu“ jen u  vedou-
cích pracovníků; ostatním vždy nále-
žel buď příplatek, nebo náhradní vol-
no. Právní úprava se tak nyní vrátila 
ke  stavu, který v  ČR platil do  konce 
roku 2006.

Od  roku 2019 se na  těchto pravi-
dlech nic nemění.

Zdroj:�MPSV,�zákon�č.�262/2006�Sb.,�
zákoník� práce,� ve  znění� pozdějších�
předpisů

          Luděk Šebrle, 
analytik�rozborář�SPO�OSŽ-Ústředí

          JUDr. Petr Večeř, 
vedoucí�SPO�OSŽ-Ústředí

Rubrika Postřehy čtenářů:
 Správa železnic vyhodnotila tzv. po-
citovou mapu – on-line portál, kterým 
se široká veřejnost zapojila do  prvot-
ních příprav projektu Vysokorychlostní 
trati Praha. Najdete ji v článku Pocitová 
mapa VRT Praha získala přes dva ti-
síce podnětů! 

Rubrika Cestujeme za  poznáním 
i odpočinkem:
 S  Martinem Kubíkem se vydáme 
Do  Klobuk a  do  Zlonic za  Janem Ma-
lypetrem a Antonínem Dvořákem. Žst. 
Zlonice je regionální uzel nyní se špatnou 
dostupností. Špatná dostupnost se týká 
i  železničního muzea v  Lisovicích u  Zlo-
nic. Přesto stojí za to tuto lokalitu navštívit.

https://www.1vagon.cz/#

ČD Cargo nyní nabízí nezávaznou 
kalkulaci pro jednotlivou vozovou 
zásilku, což je výborný nápad.  

Tento nápad měl přijít možná již 
před dvaceti lety, kdy se začal ma-
sově používat internet a nemuseli 
noví potenciální přepravci od  sa-
mého počátku vzniku firmy použí-
vat jen kamion! M. Kubík

Stav�před�skácením�smrků�–�snímek�z 3.�6.�2023 

Stav�pár�dní�po skácení�stromů�–�snímek�z 3.�2.�2024�� 

Najdete na 
www.osz.orgjeden vagon.cz

NÁZORY ČTENÁŘŮ  POSTŘEHY  DISKUZE

V  žst. Praha-Krč nechala Správa želez-
nic skácet krásné stříbrné smrky před 
výpravní budovou z důvodu přestavby 
nádraží spojenou s  výstavbou metra 
D. Za oběť stavby padly již stovky stro-
mů a keřů kolem nádraží, ale i v oblasti 
ulice Na strži v Praze 4-Krč. Oblast ko-

lem nádraží Krč poškodila již koncem 
70tých let 20. století  výstavba pražské 
Jižní spojky, kdy byla zbořena celá pů-
vodní krčská část Podzámčí, bylo zbo-
řeno desítky  domků, secesní škola i  
hotel s kinem Podzámčí.  
 Text a foto: Martin Kubík

Na  snímku z  22. 01. 2024, pořízeném 
v  žst. Čisovice, je názorně vidět, jak 
se SŽ „stará“ o  nádraží ve  své „dobré“ 
správě: Trativod okapu v zemi je dlou-
hodobě ucpaný, voda tak vytéká na ná-
stupiště. Již roky se jen dělá jakoby nic 
a nikdo to neřeší. V zimě se tak jediná 

oficiální přístupová cesta přes přechod 
na nástupiště mění v kluziště, o nějaké 
zimní údržbě také nemůže být ani řeč, 
přitom za  ní SŽ údajně externí firmě 
platí nemalé peníze a od dopravce vy-
bírá tzv. ošlapné, v tomto případě tedy 
spíše obkluzné.   Text a foto: ŠH

Praha-Čakovice, zámecký park?

Vlečka do bývalého cukrovaru 
Čakovice, koleje uvažované 

nové městské železniční 
linky 071 v režii KŽC, koleje 

odhlučněny v roce 2019,
dosud po nich nejelo ani kolo

Cukrovarská sila v Čakovicích, 
Tereos TTD Dobrovice, 

po dráze do Čakovic nevozí nic, 
výhybka k silu byla v roce 2019 

vytržena, kolej před silem je 
kolej do uvažované zastávky 

Zámecký park

Jak vidno, na uvažovaném místě 
nové zastávky Praha-Čakovice,

zámecký park, se dosud nekoplo, 
vlak by měl obsluhovat sídliště 

Čakovice – domy v pozadí



Uprostřed každého problému se 
nachází příležitost. 
 Albert Einstein
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www.osz.org

Vydává Odborové sdružení železničářů, Dům Bohemika, Na  Břehu 579/3, 190  00 Praha 9. Šéfredaktor Milan Sedlák (e-mail: misedlak@seznam.cz), redakce: Daniela Houdková 
(tel.: +420 776  325  731, email: osz.obzor@email.cz), Miroslav Čáslavský (tel.: +420 737  275  086, e-mail: miroslav.caslavsky@osz.org),� inzerce a  předplatné:� Eliška Kopecká 
(tel.: +420 735  153  466, e-mail: predplatne.obzor@osz.org,� eliska.kopecka@osz.org), expeduje Typa.� Webové stránky:� www.osz.org.� Předseda redakční rady Mgr.  Martin Malý, 
předseda OSŽ. Tisk: Tiskárna ČD Olomouc, Táborská 191/26, 779 00 Olomouc. Podávání novinových zásilek povoleno Českou poštou, s.p., Odštěpným závodem Střední Čechy 
v Praze, čj, 306/97-P ze dne 23. ledna 1997. Nevyžádané rukopisy se nevracejí. Uveřejněné příspěvky se nemusí shodovat s názorem vydavatele a redakce.
MK ČR E 5063 ISSN 0862-738X

XXV. reprezentační ples železničářů v Břeclavi

Zemřel Ing. Jiří Slezák

Ve věku nedožitých 65 let pod-
lehl 7. února 2024 vážné nemo-
ci Ing. Jiří Slezák. Skvělý člověk 
a nádražák tělem i duší. 

Po  Střední průmyslové ško-
le železniční v  České Třebové 
a Vysoké škole dopravy a spojů 
v  Žilině (obor provoz a  údržba 
drážních vozidel) většinu své-
ho života spojil s železnicí. 

Dlouhá léta působil jako vrch-
ní přednosta Depa kolejových 
vozidel ČD v České Třebové a též 
několik let v manažerských funk-
cích (ředitel oblastního ředitel-
ství provozu, později oblastního 
ředitelství osobní dopravy) Čes-
kých drah v Praze.

Kdo jste ho znali, jistě mi dáte 
za  pravdu, že to byl skvělý člo-
věk, na  kterého budou všichni 
s  úctou vzpomínat. Čestný, pra-
covitý, zodpovědný. Jak říkají 
ti, s kterými jsem měla možnost 
po  smutečním obřadu hovořit, 
kupříklad Ing.  Grebík, na  Jiřího 
vzpomíná slovy: „Měl� jsem� mož-
nost�se�s ním�poznat�při�svém�nástu-
pu�jako�přednosta�do České�Třebové�
již� v  roce� 1999,� byl� to� dobrý� parťák�
a vždycky�na něho�bylo�spolehnutí.“  
Takto léta dlouhé spolupráce 
hodnotí i  Ing.  Kudrna, bývalý 
vrchní přednosta třebovské že-
lezniční stanice, který tomuto 
železničnímu uzlu přednostoval 
18 let, nebo Ing.  Halbrštát bý-
valý ředitel provozní jednotky 
Česká Třebová: „…Bezesporu�féro-
vý�chlap,�s kterým�byla�radost�jednat�
a spolupracovat“. 

Na pohřeb přijeli též dva čle-
nové představenstva Generál-
ního ředitelství Českých drah, 
a.s., kteří položili věnec v  po-
době srdce z  modrých růží, byl 
tu i  kupříkladu bývalý vrchní 
přednosta dep kolejových vo-
zidel GŘ Ing.  Effler, s  kterým 
se setkával Ing.  Slezák nejen 
pracovně, ale i  při sportovních 
fotbalových turnajích a  akcích 
pořádaných na  hřišti ve  spolu-
práci s  odborovými centrálami 
republikových dep kolejových 
vozidel (viz dvě fotografie vlevo). 

Zkrátka Kostel svatého Ja-
kuba v  České Třebové, kde se 
pietní akt   v pondělí 12. února 
2024 konal, byl zcela zaplněn 
současnými i  minulými spolu-
pracovníky, přáteli, kamarády 
a  široké veřejnosti. Květiny, 
věnce, slzy, vzpomínky – jak 
zaznělo ve  smuteční řeči: „Lou-
číme� se� s  čestným� člověkem,� který�
bude� chybět� nejen� své� rodině,� ale�
i mnoha�� � � � � � � �železničářům.�Všich-
ni� na  něho� budeme� vzpomínat…“ 
Čest jeho památce!

Jitka Habigerová

V   prvních měsících každého 
nového roku začíná takzva-
ná plesová sezóna. Ani letos 

tomu nemohlo být jinak. Hned prv-
ní únorový pátek se v Domě kultury 
v  Břeclavi sešlo přes čtyři sta želez-
ničářů i  železničářek s  partnery či 
přáteli, aby mohli odložit své každo-
denní pracovní uniformy, ustrojili se 
do plesových rób či obleků a vychut-
nali si příjemný večer za doprovodu 
dechové hudby ZLAŤULKA, která 
hrála k  poslechu a  tanci v  hlavním 
sále. Pro milovníky cimbálové mu-
ziky ve  foyer zahrál Vladimír Beneš 
s  muzikanty a  v  prvním patře byla 
pro zájemce připravená diskotéka 
v Delta Music Clubu. 

Organizátory večera byli Karel To-
meček předseda ZO OSŽ žst. Břeclav 

a Stanislav Holačík předseda ZO OSŽ 
DKV Břeclav, kteří navázali na  dlou-
holetou tradici pořádání železničář-
ských plesů v Břeclavi po Stanislavu 
Misaři a  Božetěchu Dvořáčkovi (viz 
foto nahoře vlevo). 

Velkolepou akci si nenechal ujít ani 
bývalý generální ředitel SŽ Ing. Pavel 
Surý se svou chotí (viz foto nahoře 
vpravo), které – jako i ostatní přítom-
né – nadchly ukázky společenských 
tanců od  vystupujícího tanečního 
páru z tanečního studia Kometa Brno. 

O  příjemný vrchol celého večera 
se při losování zakoupených vstu-
penek postaralo Ústředí OSŽ, které 
věnovalo hlavní cenu, a to dvanácti-
denní pobyt v  rekreačním středisku 
OSŽ ORION v Leptokárii v Řecku. 

Text a foto: Daniela Houdková

Motorový�vůz�843.016�nasazený�dne�29.�11.�2023�na dopoledním�páru�Sp�vlaků�relace�
Hradec�Králové–Svoboda�nad�Úpou�(zóna�445�tarifu�Iredo)�objíždí�ve zmiňované�koncové�
dopravně�přípojný�vůz�Btn�753�kolem�zdejší�nyní�osiřelé�staniční�budovy,�kde�již�je�umístěn�
jen�útulek�vlakových�čet,�poněvadž�v těsném�sousedství�byl�před�lety�vybudován�nový�
dopravní�terminál,�jehož�součástí�je�nově�vystavěné�bezbariérové�nástupiště�hned�vedle�
autobusových�zastávek.�Na tuto�kdysi�„rychlíkovou“�trať�by�se�spíše�v současnosti�hodilo�
zavést�kyvadlovou�osobní�dopravu�v relaci�Trutnov–Svoboda�nad�Úpou�a prodloužit�sem�
tamní�městskou�vlakovou�linku�fungující�od března�loňského�roku,�čehož�by�určitě�využilo�
více�cestujících

Jednou z tratí, kde v roce 1997 (28. 9. 1997) Čes-
ké dráhy bezvýznamně zastavily provoz, byla i ten-
krát „rychlíková“ trať 045 Trutnov–Svoboda nad 
Úpou. K  tomuto kroku tehdy došlo i  přes nesou-
hlas veřejnosti. Ovšem 12. prosince téhož roku se 
stala provozovatelem dráhy a tamní osobní dopra-
vy společnost Viamont (první privátní osobní do-
pravce na normálně rozchodných tratích), která tu 
již pod názvem GW Train Regio přestala v prosinci 
roku 2021 (11. 12. 2021) provozovat pravidelnou 
osobní dopravu, jež ji zde od  následujícího grafi-
konu (platného od 12. 12. 2021) opětovně (po 24 
letech) převzaly České dráhy, které na spěšné vla-
ky v relaci Hradec Králové–Svoboda nad Úpou, jež 
jsou na  objednávku Královéhradeckého kraje ve-
deny denně ve dvouhodinovém intervalu, nasazu-
jí motorové vozy řady 843, (na MOs vlaky Trutnov 
–Svoboda nad Úpou potom motorové jednotky 

814/914), tudíž je tato trať v jízdním řádu nyní při-
členěna k trati Trutnov - Jaroměř pod číslem 032.

Jistě by stálo za úvahu zmiňovaný traťový úsek, 
jejímž současným provozovatelem je společnost 
PDV Ralway, využít pro městskou vlakovou linku 
(nynější rozsah sedm párů vlaků denně) zavede-
nou od března loňského roku, spojující tamní cent-
rum se severní částí města Libeč, kde lze též využít 
časové kupóny pro městskou hromadnou dopravu 
v Trutnově. Prý jsou některé její spoje prázdné. Její 
případné prodloužení do Svobody nad Úpou s mi-
nimální délkou pobytu na  trutnovském hlavním 
nádraží by určitě mělo větší význam, neboť by ob-
sluhovala i tamní významnou čtvrť Staré Město.

Čili na jmenovanou podkrkonošskou regionální 
trať se v  současnosti hodí spíše kyvadlová osobní 
doprava včetně zmiňované městské vlakové linky 
(Libeč–Svoboda nad Úpou).  Tomáš Martínek

Trať z Trutnova do Svobody nad Úpou by bylo 
vhodné využít pro městskou vlakovou linku


